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آرمان ملی- محمدســیاح: دیروز روز شلوغی 
بــرای نمایندگان مجلــس یازدهم بــود، وزرای کار 
و اقتصاد بــرای توضیح دربــاره وضعیت اشــتغال، 
بررســی راهکارها و اقدامات عملی توســعه اشتغال 
در مجلس حضــور پیدا کردنــد. نماینده ها هم مانند 
همیشه به سخنرانی و تاکید بر اجرای قوانین و گفتن 
بایدهاونبایدها پرداختند به عبارت دیگر این جلسه هم 
مانند سایر جلســاتی که وزرا با نماینده های مجلس 
برگزار می کنند بیشتر به بیان نظرات گذشت و عملا 
خروجی قابل تاملی ندارد! اما اصل موضوع این اســت 
که تا امروز طرح ها و پیشــنهادات وزیرکار برای ایجاد 
اشــتغال و تخصیص منابع بانک ها به بخش مولد که 
در راستای ایجاد اشتغال و از وعده های وزیر اقتصاد، 
هیچکدام عملی نشــده اســت. در این میان وزیرکار 
پیشنهادات تاســف باری را برای ایجاد اشتغال مطرح 
کرده که نمونه آن اشتغال خانگی با یک تا دو میلیون 
تومان آن هم برای بخش زیــادی از بیکاران که عمده 
آنها را تحصیلکرده ها تشــکیل می دهد؛ است. قطعا 
کشور با برنامه هایی که این وزیر در کمیته امداد اجرا 
کرده به ظن خودش و نماینده هایی که از او در جلسه 
رای اعتماد دفاع کردند؛ نمی تواند نتیجه مثبتی بگیرد. 
»عبدالملکی« اولین وزیر از بین ۱۸ وزیر کابینه دولت 
ســیزدهم اســت که باید با حضور در صحن مجلس 
پاســخگوی ســوالات نمایندگان بود و بعداز آن هم 
»خاندوزی« وزیر اقتصاد!  دیروز روز شلوغ و پرحرفی 
برای مجلس یازدهم بود؛ حضور 2 وزیر کار و اقتصاد 
از کابینه تازه تاسیس دولت سیزدهم نمایندگان را سر 
ذوق آورده و باعث شــد تا آنها در مقابل کم کاری ها و 
اجرایی نشــدن وعده های این دو وزیر در قبال ایجاد 
اشتغال پرحرارت نطق کنند! هر چند که این نطق ها 
راه به جایی جز رسانه نمی برد و تغییری در رفتار وزرا یا 
عملکرد  آنها ایجاد نمی کند، اما به هرحال گفتن برخی 
از حقایق شاید بتواند فضای اشتغال را در کشور تلطیف 
کند و دولت و مجلس را که حالا در یک طیف قرار دارند 
بر آن دارد تا شاید قدمی  درست و براساس واقعیت های 
روز جامعه بردارند نه براســاس توهمات وزرا در بیان 
طرح های اشتغال که حتی ارزش صحبت کردن را ندارد!  
در ابتدای صحن روزگذشته نماینده ها نطق های پیش 
از دستور خود را درباره وضعیت اشتغال بیان کردند. 
محسن زنگنه، سخنگوی کمیســیون ویژه جهش و 
رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی، 
گزارشــی درباره اجرای بند )الف( تبصــره ۱۸ قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ کشور در مورد طرح های اشتغالزایی 
و حمایت از کسب وکار را قرائت کرد. مروری بر عملکرد 
برنامه های اشــتغالزایی با محوریت اجرای بند )الف( 
تبصره )۱۸( قوانین بودجه سال های ۱397 تا ۱399  
بیانگر این واقعیت است که میزان تخصیص و پرداخت 
به دستگاه های اجرایی جهت تامین مالی برنامه های 
حمایت از تولید و اشــتغال به مراتــب کمتر از منابع 
پیش بینی شده در قوانین بودجه سال های مذکور بوده 
و به عبارت دیگر عملکرد واقعی فاصله زیادی با وضعیت 
مطلوب و اهداف قانونگذار داشته اســت. در واکاوی 
چرایی این رویداد می توان به این موضوع اشاره داشت 
که به نظر می رسد طی سال های گذشته، برنامه های 
اشــتغالزایی دولت در لوایح بودجه سالانه با تاکید بر 
رویکرد تزریــق منابع ارزان قیمــت از طریق اعطای 
یارانه ســود، کمک های فنی و اعتباری و کمک های 
بلاعوض به بهانه اجرای برنامه های اشتغالزایی تدوین 
شده بوده به گونه ای که لاجرم با برخورد های جزیره ای 
و بدون توجه به شــرایط اقتصاد کلان و نظام تامین 
مالی کشــور، اقدام به اجرای آنها شده است. عملکرد 
ضعیف بند )الف( تبصره )۱۸( قوانین بودجه سال های 
گذشته سبب شد تا کمیســیون تلفیق بودجه سال 
۱۴۰۰ کل کشور با آسیب شناسی، به اصلاح ساختار 
تبصره مزبور مبادرت کند. درهمین راســتا و با هدف 
ایجاد و توسعه تولید، اشــتغال وکارآفرینی با اولویت 
اســتان های با نرخ بیکاری بالاتر درکشور، بند )الف( 
تبصره )۱۸( قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور با رای 
قاطع نمایندگان مجلــس در دوره یازدهم به تصویب 
رسید. از جمله رویکردهای اصلاحی تبصره یاده شده 
تاکید بر تقویت تحقق، تخصیص و پرداخت اعتبارات 
و همچنین اهرم کردن، پایدارســازی و تلفیق منابع و 
سرانجام کاهش بروکراسی زائد در به کارگیری منابع 

و شفاف ســازی متن تبصره، بوده  است. اما ارزیابی ها 
حاکی از آن است که این بند اجرا نشده و تا پایان آبانماه 
هم عملکرد موثری نداشته و عملا اهداف مقنن محقق 
نشده است. این گزارش شمای کلی ای از آنچه که در 
مورد اشتغالزایی مصوب شــده در سال های گذشته و 
عملکردها را نشان می دهد؛ هر چند مجلس سعی دارد 
در این گزارش قصور را به گردن دولت قبل بیندازد، اما 
با همه قصوری که دولت قبل داشته این سوال مطرح 
اســت که مجلس به عنوان ناظر بر اجرای قوانین چرا 
یقه دولت را برای اجرای قوانین نگرفته است؟ چرا آن 
زمانیکه منابع تخصیص نیافته یا کمتر تخصیص داشته 
چرا صدایشان درنیامده است؟! بگذریم از زدوبندهایی 
که همیشه در موضوع تخصیص بودجه ها وجود داشته 
و دارد امروز وضعیت اشتغال و بیکاری اسفناک است و 
آمارها هم این موضوع را تایید می کنند که در ادامه به 

آنها خواهیم پرداخت.
  بودجه های اشتغالزایی چه شد؟

در ادامه جلسه صحن دیگر نمایندگان هم شروع 
به نطق کردند،  اما این نطق ها بیشــتر از قبل رنگ و 
بوی سهم خواهی منطقه ای داشــت تا اینکه دولت را 
برای اشتغالزایی کلی در کشــور مجاب کند!  »احمد 
محــرم زاده«، نماینده مــردم اهروهریس در مجلس 
در نطق میان دســتور گفت: مجلــس درباره مصوبه 
تبصره ۱۸ و ۱۴ بودجه سال ۱۴۰۰ مجموعا 5۰ هزار 
میلیاردتومــان برای اشــتغالزایی و محرومیت زدایی 
مناطق محروم درنظر گرفت که با مخالفت دولت قبلی 
مواجه شد. هشت ماه از زمان اجرای قانون می گذرد، 
اما اقدام مثبتی انجام نشــده و اگر تبصره ها عملیاتی 
نشــود محرومیت مناطق محروم بیشتر خواهد شد. 
او اضافه کرد: از وزیر اقتصاد درخواســت داریم نسبت 
به عملیاتی کردن تبصره هــای ۱۴ و ۱۸ قانون بودجه 
۱۴۰۰ اهتمام جدی داشته باشد تا به واسطه آن جلوی 
بیکاری و محرومیت مناطق محروم گرفته و به جوانان 
وام کم بهره داده شــود. کمال علی پور، نماینده مردم 
قائمشهر در مجلس هم بعد از تقدیر و تشکر از رئیس 
مجلس که ربطی به موضوع نداشت، با بیان اینکه در 
بودجه امســال 32 هزار میلیارد تومان برای اشتغال 
و تولید از محل تبصره ۱۴ درنظر گرفته شــد خطاب 
به خاندوزی وزیر اقتصــاد اظهارکرد: ما نمی خواهیم 
که 32 هــزار میلیارد تومان پیش بینی شــده در بند 
)الف( تبصره ۱۸ به عنوان اهرمی  برای به میدان آمدن 
بانک ها برای کمک به بهبود اعتبارات اســتفاده شود، 
بلکه به دنبال آن هســتیم که این اعتبار که به صورت 
نقد از محل هدفمندی یارانه ها درنظر گرفته شــده، 
پرداخت و اجرایی شود. این نماینده با طرح این سوال 
که چرا ناظران برنامه ریز استان درباره میزان تخصیص 
تسهیلات این بند گزارش نداده اند، اضافه کرد: با وجود 
گذشت 9 ماه از ســال به طرح های مربوط به اشتغال، 

تسهیلاتی داده نشده است.
  پاسخ وزیر اقتصاد چه بود؟

احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد دربــاره گزارش 
مطرح شده گفت: یکی از اتفاقاتی که در قانون بودجه 
۱۴۰۱ رخ داد این است که برخلاف سال های گذشته 
که بخشــی از مصارف در دل تبصره ۱۴ صرفا بدون 
اینکه برای حوزه رشــد اقتصادی و اشــتغال پایایی 
ایجاد کند، هزینه می شــد، برای اولین بــار در قانون 
بودجه ۱۴۰۰ ایــن اعتبار 32 هــزار میلیاردتومانی 
که یکی از اجزای تبصره ۱۴ بــود به بند )الف( تبصره 
)۱۸( برای حوزه تولید و اشتغال منتقل شد. او افزود: 
با یک وجه متمایز و آن تلفیــق منابع بودجه دولت با 
منابع بانکی و اهرم کردن این منابع برای اینکه پیش 
از آن چیزی کــه دولت برای بیــکاری درنظر گرفته 
بود از طرف منابع بانکی هم تجهیز شــود تا بشــود 
با یک ضریب فزآینده به مســائل اشــتغال و بیکاری 
کمک کرد. نکته دوم متناسب کردن آن با نرخ بیکاری 
استان هاســت؛ بدین معنا که منابع اهرمی  حاصل از 
تلفیق بانک، بودجه متناسب با نرخ بیکاری استان ها 
که در نتیجه منابع ارزان قیمت، با نرخ پایین پیدا کرده 
و هر استانی که بیش از همه مشــکل بیکاری داشت 
بیشتر از آن بهره مند می شد. او بیان کرد: ۱3 آذرماه با 
کمک وزارت کشور تمامی  استانداران فراخوانده شدند 
تا برای اجرای بنــد )الف( تبصــره ۱۸ قانون بودجه، 
نسبت به اولویت بندی استان ها و ایجاد اشتغال پایدار 

برنامه ریزی کنیم. پیش بینی ما این اســت که اجرای 
قانون در ماه آینده انجام می شود و به ماه های بهمن و 

اسفند موکول نخواهد شد.
  بودجه بی سرانجام؛ کلام نمایندگان

علی حدادی، نماینده البرز در مجلس گفت: انتظار 
ما از دولت مردمی  حل مشــکلات اساســی و ایجاد 
اشــتغال اســت. همچنین باید با حذف بروکراسی ها 
به عدم تمکین بانک ها از قوانین نیز رســیدگی شود. 
در این اســتان بیکاری جدی داریم و دســتگاه های 
دولتی امور اقتصادی اســتان طی چندماه اخیر هیچ 
فعالیتی نداشته اند و طبق گزارش ســازمان برنامه و 
بودجه استان، وضعیت خوبی وجود ندارد. تخصیص 
اعتبارات با گذشــت 9 ماه هنوز انجام نشده و ضعف 
جدی در دستگاه های اجرایی داریم. علی اکبر بسطامی، 
نماینده مردم ایلام افــزود: تبصره )۱۴( وجه المصالح 
دولت هاســت، در دولت های گذشته نگاه ها مبتنی بر 
این بود که دهک های ۱، 2 و 3 بیشترین بهره را از این 
تبصره ببرند، اما متاسفانه این مهم محقق نشد. مجلس 
یازدهم ســه کار اساســی انجام داد که پرداخت های 
انتقال به ســمت سرمایه گذاری، تســهیلات تبصره 
۱6 و پیش بینی ۱9 هــزار و 3۰۰ میلیاردتومان برای 
محرومیت زدایی از جمله آنها محســوب می شود؛ هر 
سه مورد توسط دولت انجام ولی از سوی دولت محقق 
نشــد. عضو کمیســیون اجتماعی مجلس ادامه داد: 
تبصره ۱۸ در روزهای اول که مورد بحث و بررســی 
قرار گرفت نگاهش مبتنی بر این بود که اشتغال مولد 
ایجاد کند و وزارت اقتصاد مســئولیت آن را پذیرفت؛ 
متاسفانه هر آنجایی که دست دولت در کار بود، محقق 
نشد. در این میان این نقد نیز به مجلس وارد است که 
چرا فقط اعتبار ۱9  هــزار و 3۰۰ میلیاردتومان برای 
محرومیت زدایی درنظر گرفته اســت. تاکنون چون 
دســت دولت و مجلس در کار بــوده ریالی پرداخت 
نشده است. احمد مرادی، نماینده مردم بندرعباس در 
مجلس، با بیان اینکه از مجلس انتظار می رود که کار 
نظارتی را در بحث اشتغال مورد توجه قرار دهد تا اینکه 
در کشور یک میلیون شغل ایجاد شود، تصریح کرد: باید 
در برنامه ششم توسعه و همچنین بودجه های سنواتی 
که به این امر بارها تاکید شده، توجه کافی صورت گیرد 
تا بتوان مشکلات ناشی از آن را حل کرد. او درباره نحوه 
اجرای بند)الف( تبصره )۱۸( قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 
کل کشور گفت: متاســفانه در این بند که مربوط به 
حمایت از تولید و اشتغال است و با توجه به منابعی که 
از این تبصره در قانون بودجه ۱۴۰۰ وجود دارد، نگاه 
خوبی صورت نگرفته که انتظار است این تبصره و این 
موضوع به مردم اختصاص پیدا کند تا مشکلات موجود 
درخصوص امر اشتغال و تولید حل شود. همچنین نیاز 

است دولت توجه کافی را به این موضوع داشته باشد.
  زیست بوم ملی اشتغال ایران 

حجــت ا... عبدالملکــی، وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی درباره نحوه اجــرای بند)الف( تبصره )۱۸( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشــور گفت: در حوزه 
اشتغال مخاطبان غالبا بیکاران صرف نیستند، بنابراین 
پنج گروه در این حوزه وجود دارد. بر این اســاس 2.۴ 
میلیون نفر بیکاران مطلق، 2.2 میلیون نفر اشــتغال 
ناقص، 2 میلیون نفر ناامیدشــدگان جویای کار، 2.7 
میلیون نفر شــاغلان کم درآمــد و ۴.5 میلیون نفر 
شاغلان غیررسمی  هستند که مجموع این افراد بالغ 
بر ۱۴ میلیون نفر می شود. او ادامه داد: جمعیت بیکار 
و شبه بیکار در حدود 6.7 میلیون نفر، جمعیت فاقد 
شغل شایســته مجموعا ۱۴ میلیون نفر هستند؛ نرخ 
مشــارکت کنونی ۴۱ درصد و نرخ بیکاری رسمی  که 
شــامل بیکاری مطلق اســت، 9.6 درصد است. نرخ 
بیکاری رسمی  جوانان بین ۱۸ تا 35 سال ۱7.6 درصد 
است؛ جوانان ۱5 تا 29 ســاله نیز کسانی هستند که 
در حال اشــتغال و  تحصیلات نیستند که به آنها نیت 
گفته می شود. متاسفانه در استان های غربی، شمالی 
و سیستان وبلوچستان شاهد بیکاری ۴۰ درصدی این 
بخش هســتیم. عبدالملکی تصریح کــرد: ده ها هزار 
میلیاردتومان در طول این ســال ها هزینه شــده، اما 
مساله اشتغال هنوز باقی مانده است؛ کاری که در دولت 
سیزدهم شروع شده درخصوص نگاه زیست بومی  به 
مقوله اشتغال است. زیست بوم ملی اشتغال جمهوری 
اسلامی ایران با همکاری همه دستگا ها طراحی شده 

اســت. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در این 
زیســت بوم ارتباط بین اشــتغال و تولید وجود دارد؛ 
تولید منجر به اشــتغال می شــود و اگر افزایش یابد، 
فرصت های شغلی بیتشری حاصل می شود. همچنین 
اگر کیفیت نیروی کار بهبود یابد، شاهد بهره وری تولید 
نیز خواهیم بود. برای اینکه دوگانه مذکور محقق شود، 
نیاز به فعال شدن ۱۰ مولفه اســت. او افزود: برای 32 
رسته در سطح ملی ۸ رسته در سطح استان و 3 رسته 
در هر ناحیه با وزارت امور اقتصادی و دارایی توافق شد 
که بهبود فضای کسب وکار به صورت ویژه و اختصاصی 
پیگیری شــود همچنین ما در دبیرخانه شــورایعالی 
اشــتغال هماهنگی را میان تمام اجزای زیســت بوم 
اشتغال ایجاد می کنیم تا هرکدام بتوانند وظایف خود 
را به خوبی انجام دهند تا این چرخه اشــتغال بچرخد. 
در بخش صنعت ۴5۰ هزار فرصت شغلی تا پایان سال 
۱۴۰۱ در قالب الگوها تنظیم شده است برای وزارت 
جهادکشــاورزی ۱5۰ هزار فرصت شــغلی، معاونت 
علمی  و فناوری ریاســت جمهوری 25 هزار موقعیت 
شغلی، وزارت ورزش وجوانان 37 هزار و 5۰۰ فرصت 
شغلی، وزارت راه وشهرسازی 96 هزار فرصت شغلی، 
کمیتــه امداد امام خمینــی)ره( 25۰ هــزار فرصت 
شغلی برای سال ۱۴۰۱ دیده شــده است. همچنین 
بنیاد شــهید و امورایثارگران ۱5 هزار فرصت شغلی، 
انجمن صنفی کارفرمایی برای تثبیت اشتغال و ارتقای 
بهره وری و وزارت بهداشــت و درمان ۱۰ هزار فرصت 
شغلی در حوزه سلامت دیده شده است. او ادامه داد: 
در ســه ماهه اخیر 2۰۰ هزار فرصت شغلی که قبل از 
آغاز کار بنده به عنوان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
ثبت شده بود به 35۱ هزار و ۱55 افزایش پیدا کرد که 
نشان دهنده افزایش 75 درصدی است که امیدواریم تا 

پایان سال به عدد خوبی برسیم.
  ضرب الاجل تخصیص بودجه 

رئیس مجلس هم بــا انتقاد صریــح از عدم تحقق 
اعتبار 32 هزار میلیاردتومانی برای ایجاد اشــتغال در 
اســتان که در تبصره ۱۸ قانون بودجــه ۱۴۰۰ دولت 
مکلف به اجرای آن شده اســت، با اشاره به تحقق ۱۰3 
درصدی منابع درآمدی آن، از هزینه شدن آن در موارد 
دیگر یا بلوکه شدن آن در بانک ها به شدت گلایه کرد و 
به وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه تا انتهای آذر 
فرصت داد تا این اعتبار را به شورای برنامه ریزی استان ها 
برای ایجاد اشــتغال واگذار کنند. محمدباقر قالیباف 
اضافه کرد: ما 32 هزار میلیاردتومان پیش بینی شده را 
پایدار و تاکید کردیم که اعتبارات سال های گذشته نیز 
به اینجا بازگردد و نزد بانک ها باقی بماند تا این اعتبارات 

به صورت مستمر در مسیر تولید حرکت کند. 
  ابهاماتی از جنس دولت سیزدهم!

گفت وشــنودهای زیادی در مجلس انجام شد از 
عدم تخصیص بودجه های اشتغالزایی به بخش ایجاد 
اشــتغال در کل کشــور تا تخلفاتی که از دولت قبل 
بی جواب مانده و وعده های وزیر اقتصاد برای تخصیص 
منابع بیشتر در حوزه اشتغال و فرصت های شغلی روبه 
رشد که آقای وزیر کار زحمت آن را کشیدند! اما سوال 
اساسی اینجاســت که چرا مجلس در همه سال هایی 
که بودجه اشــتغالزایی تخصیص داده نشده صدایش 
را درنیاورده است؟  چرا به دولت تذکر نداده چرا وارد 
عمل نشده است حال اینکه مجلس دست بگیر خوبی 
در موضوعات بودجــه ای دارد! از طرفی وزیرکار باید 
توضیح بدهند در شــرایطی که فرصت های شــغلی 
پایدار با درآمد کافی نه هر نوع اشــتغالی از بین رفته 
چطور 35۱ هزار فرصت شغلی جدید ایجاد شده و این 
همه بیکار از این فرصت ها استفاده نمی کنند؟  چطور 
وقتی در گفت وگویی تلویزیونی از نبود آمار شــاغلان 
و بیکاران و یارانه بگیران و... حــرف زده اینگونه آمار 
می دهد؟ آمارسازی و توهم زنی در این دولت به حدی 
زیاد است که دیگر تشخیص راست و دروغ گفته های 
وزرا به ویژه وزیرکار قابل تشــخیص نیست. هر روز از 
طرح های مضحک برای ایجاد اشــتغال پرده برداری 
می کند درحالیکه امکان اجرای آن جای سوال دارد!؟ 
زندگی و معیشت مردم در دستان کسانی افتاده حتی 
یک طرح عملی و اجرایی برای کاهش بیکاری و بهبود 
رفاه و معیشت مردم ارائه نداده است و جای تاسف است 
که مجلس ظاهرا انقلابی که هم  راستای با دولت است 
با توجه به اهمیت موضوع به سخنرانی اکتفا می کنند.

 سازمان حمایت نسبت به درج برند کره ای
 بر محصولات »انتخاب« واکنش نشان داد:

 تسری اجاره برند
 برای سایر تولیدکنندگان؟!

آرمان ملی: ســازمان حمایــت از تولیدکننــدگان و 
مصرف کنندگان در نامه ای بــه معاونت صنایع وزارت صمت 
با طرح ۴ سوال در خصوص ابهامات گروه صنعتی انتخاب در 
استفاده از برند کره ای »دوو« و در حالیکه براساس بخشنامه  
وزارت صمــت واردات هرگونه برند کره ای به داخل کشــور 
ممنوع است. به موضوعی این شرکت و تخلفات احتمالی ورود 
کرده و در حالیکه خواستار تعیین میزان داخلی سازی گروه 
صنعتی انتخاب در تولید این برند کره ای شــده است، امکان 
اســتفاده از این سیاست را برای ســایر تولیدکنندگان مورد 
توجه قرار داده است. با تشــدید نگرانی های تولیدکنندگان 
لــوازم خانگــی و زمزمه هایی کــه در خصوص آزادســازی 
بخشی از پول های بلوکه شــده ایران در کره آن هم از طریق 
واردات محصولات ســاخته شــده لوازم خانگی مطرح شده 
بود اوایل مهرماه شرکت های داخلی در نامه ای به دفتر مقام 
معظم رهبری خواستار جلوگیری از آزادسازی واردات به ویژه 
برندهای کره ای شــدند که در نهایت دفتــر معظم له نیز در 
نامه ای به وزارت صمت خواستار جلوگیری از ورود محصولات 
شرکت های کره ای شد. البته این تمام ماجرا نبود و با گذشت 
چند هفته از این دستور تبلیغات محصولات لوازم خانگی برند 
کره ای »دوو« آن هم از سوی گروه صنعتی انتخاب که عنوان 
یکی از بزرگترین تولیدکنندگان داخلی را یدک می کشــد با 
انتقادات گسترده ای مواجه شــد به گونه ای که این شائبه را 
به وجود آورد این شــرکت با حذف دیگر برندهای کره ای که 
رقبای قدرتمند این برند محسوب می شــوند عملا زمینه را 
برای یکه تازی تنها محصول کره ای در بازار تشنه ایران فراهم 
آورده است. البته این موضوع به رغم پیگیری های فراوانی که 
»آرمانی ملی« انجام داد و حتی اتهام سفارشی بودن را برای 
روزنامه همراه داشــت به برگزاری نشست خبری گزینشی 
و البته بــدون حضور خبرنگار روزنامــه مدیرعامل این گروه 
صنعتی منجر شد و در آن دلیل این انتقادات را سوءبرداشت 
یا اطلاعاتی اشتباه عنوان شــد که در اختیار آنها قرار گرفته 
است. محمدحسین فهیمی در این نشست تاکید کرد: »دوو« 
برند خارجی است که در داخل کشور تولید می شود، اینطور 
نیست که تنها نمایندگی فروش داشته باشد. به گفته فهیمی 
گروه انتخاب قرارداد بلندمدتی با شرکت دوو منعقد کرده تا 
از برند این شرکت استفاده کند البته مدیرعامل گروه صنعتی 
انتخاب توضیح داد که از سال ۸7 نمایندگان توزیع محصولات 
دوو اخذ شده و در سال ۸9 این گروه با حضور در مزایده خرید 
شرکت دوو موفق به خرید شــده اما به دلیل تحریم ها دولت 
کره یکطرفه قرارداد را لغو کرده اســت. وی همچنین گفت: 
با شــکایت در یک دادگاه بین المللی دولت کره محکوم شده 
و اگرچه مالکیت دوو به این گروه بازگردانده نشــده اما پول 
پرداخت شــده درحال پس گیری اســت. البته این سخنان 
فهیمی با ابهامات زیادی همراه است به گونه ای که در شرایطی 
که قرارداد خرید به صورت یک طرفه لغو می شود چگونه قراداد 
اجاره شرکت و استفاده از برند ان همچنان پا برجا بوده و آیا 
اساسا اگره حتی برند این شرکت اجاره شده باشد و برخلاف دو 
برند ال جی و سامسونگ فقط نماینده فروش در ایران داشته 
باشد که بررســی ها نشــان می دهد این دو برند نیز در ایران 
داخلی سازی می شدند آیا نافی حکم مقام معظم رهبری برای 
عدم واردات برندهای کره ای خواهد بود. همچنین این سوال 
وجود دارد آیا شرکت های دیگری که به گفته فهیمی نماینده 
فروش بوده اند و هم اکنون و پس از خروج برندهای کره ای به 
تولید محصولات با نام های اختصاصی خود مشغولند آیا قادر 
خواهند بود با اجاره این شرکت های محصولات خود را با برند 

مثلا ال جی و سامسونگ عرضه کنند.
  »دوو« چند درصد داخلی سازی شده؟

با تداوم ابهامات و عدم پاســخگویی به ســوالات مطرح 
شده که شائبه ایجاد انحصار در بازار را آن هم از سوی یکی از 
اعضای موثر و روسای انجمن صنفی مربوطه تقویت کرده با 
واکنش سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
همراه شده و این سازمان که پیش از این نسبت به این اقدام 
هشــدار داده بود در نامه ای به معاونت صنایع  ۴ ســئوال 
را مطرح کرده اســت. این ســازمان در ابتدا با عنوان اینکه 
زیرساخت های قابل توجه و توانمندی های بالایی در تولید 
انواع محصولات لوازم خانگی در داخل کشــور با همکاری و 
درج برندهای داخلی و راســتای حمایت از تولیدکنندگان 
داخلی وجود دارد؛ تاکید کرده:  آیا اساسا تولید محصولات 
مذکور با درج عنوان لوگوی برنــد خارجی روی محصولات 
مجاز و دارای توجیه قانونی است؟ همچنین در ادامه عنوان 
شــده با توجه به اظهارات مسئولان شــرکت گروه انتخاب 
)اسنوا( مبنی بر اخذ اجازه شــرکت دوو کشور کره جنوبی 
به منظور درج عنوان و لوگوی برند شرکت روی محصولات 
تولیدی در داخل کشــور، آیا مجوز مذکور برای درج روی 
کالای تولید داخل کفایت داشــته و بر این اســاس ســایر 
تولیدکنندگان داخلی نیز مجاز به اقــدام در این خصوص 
هستند؟ ضمن آنکه با توجه به دســتور مقام معظم رهبری 
مبنی بر ممنوعیت واردات لوازم خانگی بر برند کره ای، آیا تولید 
محصولات مذکور در داخل کشور با برند شرکت های کره ای و 
سایر تولیدکنندگان جهانی نیز مشمول حکم معظم له است؟ 
همچنین این سازمان خطاب با نیارکی  خواستار اعلام میزان  
سهم داخلی سازی برند دوو گروه انتخاب شده است. درواقع 
این نامه که در برگیرنده تمامی ابهامات و سوالات ایجاد شده 
برای فعالان و رسانه هاســت از آن جهت حائز اهمیت است 
که گروه صنعتــی انتخاب به نوعــی در فضایی که همچنان 
محصولات کره ای متقاضیان زیادی را به خود جذب می کند 
و در حالی که بالغ بــر 75 درصدی از تولیدات این شــرکت 
داخلی سازی شده و یا از قطعات چینی استفاده می کند با درج 
برند کره ای محصولی را به مشتریان عرضه می کند و خواستار 
دریافت مبالغ بیشتری است که اساسا کره ای نیست بنابراین 
به نوعی با گمراهی خریداران نسبت به فروش محصولات خود 
با قیمت گران تر اقدام می کنند این در حالیســت که مشابه 
همین سیاست را دیگر شــرکت های تولیدکننده که پیش از 
این محصولات کره ای رقیب را مونتاژ و به فروش می رساندند 
نیز همین روش را به کار گرفته اند اما از برند کره ای استفاده 
نمی کنند آن هم برندی که خود مدیرعامل مدعی شده از آنها 

پس گرفته شده است.

گزارش

بــازار
خودروارزسکه و طلا

191.000.000کوییک 342.000.000Rدنا28.910دلار آمریکا12.350.000سکه امامی

335.000.000شاهین278.000.000پژو پارس32.908یورو12.570.000سکه بهار آزادی

290.000.000وانت زامیاد )آپشنال(263.000.000پژو 206 تیپ 38.9892پوند انگلیس6.660.000نیم سکه

179.000.000ساینا258.000.000رانا پلاس7891درهم امارات3.750.000ربع سکه

245.000.000سمند 169.000.000LXسایپا 2280111لیر ترکیه2.300.000سکه گرمی

290.000.000پژو 169.000.000SLX 405تیبا23.000دلار کانادا1.255.361هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان(

بنگاه ها
گرانی فولاد در نتیجه قطعی گاز 

آهن اسفنجی ها
آرمان ملی: معــاون انجمن فــولاد گفت: 
وزارت صمت در حال مذاکره با وزارت نفت برای 
جلوگیری از قطع گاز واحدهای آهن اســفنجی 
اســت زیرا در صورت تعطیلی این واحدها، تولید 
فولاد متوقف و تعادل بازار به هم می خورد. وحید 
یعقوبی در مورد آخریــن وضعیت تولید فولاد در 
کشور، اظهارکرد: در ســه ماه نخست امسال در 
تولید فولاد رشد خوبی داشتیم اما در سه ماه دوم 
ســال، به دلیل محدودیت های تامین برق، تولید 
فولاد در این فصل نسبت به بهار ۴۰ درصد کاهش 
یافت. معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران افزود: طبیعتا این کاهش تولید در ســه ماه 
دوم ســال ۱۴۰۰، در برآیند کلی تاثیر گذاشته و 
تولید فولاد کشور را نزولی کرده است؛ به گونه ای 
که طبق اعــلام انجمن جهانی فــولاد تولید این 
محصول در ۱۰ ماه سال میلادی ۱۰ درصد کاهش 
یافته است. وی ادامه داد: نکته مهم این است که 
همچنان ما توانســته ایم رتبه دهــم تولید فولاد 
جهان را حفظ کنیم اما اگر قرار باشــد قطع برق 
و گاز تداوم داشته باشــد، جایگاهمان را از دست 
خواهیم داد. یعقوبی در مورد قطعی گاز واحدهای 
فولادی، گفت: فشــار شــرکت ملی گاز بر روی 
واحدهای فولادی خصوصا واحدهای تولیدکننده 
آهن اسفنجی بسیار زیاد است. این در حالیست 
که آهن اسفنجی یک کالای استراتژیک در حوزه 
فولاد اســت و اگر تولید این محصول به حداقل 
برســد، تولید فولاد نیز عملا متوقف می شــود. 
معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
تصریح کرد: بنابراین مذاکراتی بین وزارت صمت 
با وزارت نفت به منظور عــدم قطع گاز واحدهای 
تولید آهن اســفنجی در حال انجام است زیرا در 
صورت قطع گاز این واحدهــا، بخش تولید فولاد 
به مشکل می خورد. وی گفت: هر سال واحدهای 
آهن اسفنجی برنامه ریزی داشتند که در حدود ۱5 
الی 2۰ روز در دیماه به سمت اورهال و تعمیرات 
بروند که این موضوع بهانــه ای نیز برای همکاری 
با شرکت ملی گاز باشــد، اما امسال از آذرماه قرار 
بر قطع گاز واحدها شــده که قطعا وضعیت تولید 
فولاد را با خطر مواجه می کند. یعقوبی افزود: در 
صورت به مشــکل خوردن تولید آهن اسفنجی و 
فولاد، علاوه بر برهم خوردن تعــادل بازار داخلی 
و افزایش قیمت ها، تعهدات صادراتی فولادسازان 

نیز با چالش مواجه می کند.

با تداوم ابهامات 
شاخص نزولی باقی ماند

آرمان ملی: روزگذشته)سه شنبه( بازارسرمایه 
بازهم به رونــد نزولی خود ادامــه داد به گونه ای که 
شــاخص کل با افت بیش از 6 هزار واحدی در کانال  
یک میلیون و 357 هزار واحدی قرار گرفت. درواقع 
تداوم ریزش ها نشان می دهد در حالیکه تحلیلگران 
همسو با سیاســت های وزارت اقتصاد سعی دارند با 
تحلیل های خود آینده بازار را تا پایان ســال مثبت 
نشــان دهند اما ابهامات موجود در فضای اقتصادی 
کشــور و همچنین انتظار ســرمایه گذاران از نتایج 
مذاکرات برجامی بازارسرمایه را دستخوش تغییرات 
منفی زیادی کرده است که به غیر از دستکاری هایی 
که در برخی نمادها شاهد هســتیم باید منتظر شد 
تا وضعیت مذاکرات مشــخص شــود. براساس این 
گزارش روزگذشــته در بازارســرمایه بیش از چهار 
میلیارد و 2۱5 میلیون ســهم، حق تقــدم و اوراق 
بهادار به ارزش 29 هزار و 62۸ میلیارد ریال دادوستد 
شد و شاخص کل با 6 هزار و ۸۴5 واحد کاهش، در 
جایگاه یک  میلیون و 357 هزار واحدی قرار گرفت، 
همچنین شــاخص کل )هم وزن( با یک هزار و 6۸۰ 
واحــد واحد کاهش بــه 372 هــزار و ۴9۴ واحد و 
شــاخص قیمت )هم وزن( با یک هــزار و 57 واحد 
افت به 23۴ هزار و ۴67 واحد رســید. براساس در 
معاملات دیــروز نمادهای، بانک ملــت )وبملت( با 
6۸3 واحد، بانک تجارت )وتجــارت( با ۴3۱ واحد، 
بانک صادرات ایران )وبصادر( با 359 واحد، شرکت 
سرمایه گذاری صدر تامین )تاصیکو( با ۱۴7 واحد، 
نفت پارس )شــنفت( با ۱۱2 واحد، سرمایه گذاری 
شفا دارو )شفا( با ۱۰7 واحد، بانک پاسارگاد )وپاسار( 
با 9۸ واحد، بانک اقتصادنوین )ونوین( با 97 واحد، 
پلی پروپیلن جم )جم پیلن( با 77 واحد، داروپخش 
)وپخش( با 7۴ واحد، مس شــهید باهنر )فباهنر( با 
7۰ واحد و بانک پارسان )وپارس( با 7۰ واحد بیشتر 
اثرگذاری مثبت را بر شاخص داشتند. این در حالی 
بود که نمادهای منفی صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
)فارس( با یک هزار و 723 واحد، پتروشــیمی نوری 
)نوری( با 925 واحد، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( 
با ۸79 واحد، مخابرات ایــران )اخابر( با 57۰ واحد، 
پتروشیمی پارس )پارس( با ۴77 واحد، پتروشیمی 
فناوران )شفن( با ۴۴9 واحد، نفت و گاز پتروشیمی 
تامین )تاپیکو( با 2۴۴ واحد، پالایش نفت اصفهان 
)شپنا( با 2۴۴ واحد و پالایش نفت تبریز )شبریز( با  
23۰ واحد با اثرگذاری بالاتر خود زمینه افت شاخص 
را فراهم آوردند. از ســوی دیگر در بــازار فرابورس 
نیز شــاهد وضعیتی مشــابه بوده ایم به گونه ای که 
روزگذشــته در این بازار یک میلیارد و 7۰۱ میلیون 
برگه ســهم به ارزش 22 هزار و ۱27 میلیارد ریال 
دادوستد شد و شاخص فرابورس با بیش از ۴3 واحد 
کاهش بر روی کانال ۱9 هزار و ۴6۰ واحد ثابت ماند. 
گفتنی است روزگذشته در بازار فرابورس نمادهای 
بیمه پاســارگاد )بپاس(، صنعتی مینــو )غصینو(، 
زغال سنگ پرورده طبس )کزغال(، گروه توسعه ملی 
مهر آیندگان )ومهان(، صنایع شیمیایی کیمیاگران 
امروز )شــکام(،   ریل سیرکوثر )حســیر(، مجتمع 
صنایع لاســتیک یزد )پیزد( و فرآوری زغال سنگ 
پرورده طبــس )کپرور( اثرگذاری مثبت داشــتند 
و در مقابــل نمادهای گروه ســرمایه گذاری میراث 
فرهنگی )سمگا(، فرابورس ایران )فرابورس(، پلیمر 
آریا ساســول )آریا(، پالایش نفت لاوان )شــاوان(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، پتروشیمی تندگویان 
)شگویا(، توسعه ســامانه نرم افزاری نگین )توسن(، 
مجتمع جهان فولادسیرجان )فجهان(، بهمن دیزل 
)خدیزل( و توکاریل )توریل(  با اثرگذاری خود به افت 

شاخص این بازار رقم زدند.

بازارسرمایه
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